

May 24, 1979

**CPSU CC Protocol #152/159, 24 May 1979, and
Instructions to Soviet Ambassador in Afghanistan**

Citation:

"CPSU CC Protocol #152/159, 24 May 1979, and Instructions to Soviet Ambassador in Afghanistan", May 24, 1979, Wilson Center Digital Archive, RGANI (formerly TsKhSD), f. 89, per. 14, dok. 30, st. 1-3 [cited by Archive-Information Bulletin, 1993 as RGANI, op. 14, d. 30, ll. 3, copy, special file, CC].

<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/113270>

Summary:

CPSU CC Politburo protocol approving of additional military assistance for Afghanistan. Also includes instruction to the Soviet Ambassador in Afghanistan to visit Taraki and inform him that the Soviet Union will be sending military aid but no Soviet crews and troops

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan

Translation - English

Подлежит возврату в течение 3-х дней
в ЦК КПСС (Общий отдел, 1-й сектор)

Пролетарии всех стран, соединяйтесь!

Коммунистическая Партия Советского Союза. ЦЕНТРАЛЬНЫЙ КОМИТЕТ

СОВЕРШЕННО СЕКРЕТНО

ОСОБАЯ ПАПКА

№ П152/159

Т.т.Брежневу, Косыгину, Андропову, Громыко, Суслову,
Устинову, Пономареву, Байбакову, Патоличеву,
Скачкову, Сербину, Смиртюкову.

Выписка из протокола № 152 заседания Политбюро ЦК КПСС
от 24 мая 1979 года

Об оказании дополнительной военной помощи Демократической
Республике Афганистан.

1. Одобрить проект распоряжения Совета Министров СССР по этому вопросу (прилагается).
2. Поручить Госплану СССР и Министерству внешней торговли в двухнедельный срок рассмотреть просьбу о поставке Демократической Республике Афганистан 1500 автомобилей и внести соответствующее предложение.
3. Утвердить текст указаний совпослу в Демократической Республике Афганистан по данному вопросу (прилагается).

СЕКРЕТАРЬ ЦК

К СВЕДЕНИЮ

Товарищ, получающий совершенно секретные документы ЦК КПСС, не может их переслать, ни знакомить с ними кого бы то ни было, если нет на то специального разрешения ЦК. Снимать копии с указанных документов, делать выписки из них категорически воспрещается. Товарищ, которому адресован документ, после ознакомления с ним ставит на документе личную подпись и дату.

17-ке
СЛ

Распоряжением ОК СССР
№ 114478с от 24.5.79 г.

и 2 см. П 155/36

и 12 Г. 79г

и 1 - П 156/43 от 28.VI.79г.

К пункту 159 прот. № 152

Сов. секретно
ОСОБАЯ ПАПКА

КАБУЛ

СОВПОСОЛ

Посетите Н.М.Тараки и, сославшись на поручение, сообщите ему, что просьбы афганского руководства об оказании дополнительной военной помощи Демократической Республике Афганистан внимательно рассмотрены.

Скажите, что в Москве разделяют озабоченность афганского руководства в связи с активизацией контрреволюционной деятельности реакционных сил в Афганистане. Советское правительство, руководствуясь стремлением оказать дальнейшую интернациональную помощь в деле стабилизации положения в Демократической Республике Афганистан, приняло решение поставить Афганистану в 1979-1981 годах безвозмездно специмущество на сумму 53 млн.рублей, в том числе 140 орудий и минометов, 90 бронетранспортеров (из них 50 в порядке ускорения), 48 тысяч единиц стрелкового оружия, около 1000 гранатометов, 680 авиационных бомб, а также направить в порядке ускорения в июне-июле 1979 г. медикаменты и медицинское оборудование на сумму 50 тыс.рублей. В порядке первоочередной помощи в мае с.г. поставляются 100 зажигательных баков и 160 разовых бомбовых кассет. Поставить газовые бомбы с нетоксичным отравляющим веществом не представляется возможным.

Что касается просьбы Афганской Стороны о направлении в ДРА вертолетов и транспортных самолетов с советскими экипажами и возможной высадки нашего воздушного десанта в Кабул, то вопрос об использовании советских воинских подразделений был детально

- 2 -

и со всех точек зрения обсужден во время посещения Москвы
т.М.Тараки в марте с.г. Такие акции, как мы глубоко убеждены,
сопряжены с большими осложнениями не только во внутривполитиче-
ском, но и в международном плане, что будет несомненно исполь-
зовано враждебными силами прежде всего в ущерб интересам ДРА и
закрепления завоеваний Апрельской революции.

Исполнение телеграфируйте.

40 89
 Meyers 14
 grow 30
 4-1-3
 22 1
 3

Communist Party of the Soviet Union. CENTRAL COMMITTEE

TOP SECRET

No.P152/159

To Comrades Brezhnev, Kosygin, Andropov, Gromyko, Suslov, Ustinov, Ponomarev, Baibakov, Patolichev, Skachkov, Serbin, Smirniukov
Extract from protocol No. 152 of the CC CPSU Politburo session of 24 May 1979

About Providing Supplementary Military Assistance to the Democratic Republic of Afghanistan

1. Approve the draft instruction of the USSR Council of Ministers on this issue (attached).
2. Assign Gosplan USSR and the Ministry of Foreign Trade to review within weeks the request for the delivery to the Democratic Republic of Afghanistan of 1500 automobiles and to submit a proposal on this issue.
3. Affirm the text of the instruction to the Soviet Ambassador in the Democratic Republic of Afghanistan on this issue (attached)

CC SECRETARY

[attachment:]

Re: Point 159 Prot. No. 152
Top Secret
SPECIAL FILE

To KABUL
TO THE SOVIET AMBASSADOR

Visit N.M. Taraki and, referring to the instruction, inform him that the Afghan leadership's request about the provision of supplementary military assistance to the Democratic Republic of Afghanistan have been attentively reviewed.

Say that in Moscow they share the concern of the Afghan leadership in relation to the activation of counter-revolutionary activity by the reactionary forces in Afghanistan. The Soviet leadership, guided by a strong desire to provide further internationalist assistance in order to stabilize the situation in the Democratic Republic of Afghanistan, has taken a decision to deliver to Afghanistan in the period 1979-1981, free-of-charge, special property in the sum of 53 million rubles, including 140 guns and mortars, 90 armored personnel carriers (of which 50 will represent an expedited delivery), 48 thousand machine guns, around 1000 grenade throwers, 680 aviation bombs, and also to send in the form of an expedited delivery in June-July 1979 medicines and medical equipment in the sum of 50 thousand rubles. In terms of immediate assistance in May of this year, 100 incendiary tanks and 160 single-use bomb cassettes. The delivery of gas bombs with a non-toxic poison gas is not considered possible.

As far as the request of the Afghan side for the dispatch to the DRA of helicopters and transport planes with Soviet crews and a possible landing of our parachute troops in Kabul is concerned, the question of using Soviet military units was considered in much detail and from all points of view during Comrade M. Taraki's visit to Moscow in

March of this year. Such actions, we are deeply convinced, are fraught with great complexities not only in the domestic political, but also in the foreign policy sphere, which no doubt would be used by hostile forces first of all to the detriment of the interests of the DRA and the consolidation of the victory of the April revolution.

Telegraph upon execution.